
Zápis ze zasedání OR PDS Biomechanika dne 29. března 2006 

Přítomni: Otáhal, Maršík, Kittnar, Stingl, Dylevský, Konvičková, Jelen, Sochor, Dušková 

Omluveni: Kovanda,Šorfová, 

1. Informace o dosavadním průběhu studia a organizačních změnách od šk.r. 

06/07:  

- Prof. Otáhal informoval členy OR o stavu studia, počtu doktorandů a jejich zapojení do 

grantových aktivit (viz příloha). 

- Dále seznámil členy OR s informacemi z Koordinační rady PDSB a nově odsouhlasenými 

požadavky:KR PDSB přijala na svém jednání 15. 2. 2006 návrh na minimální požadavky 

k obhajobě doktorské disertace:  

1. dvě publikace s IF; 

2. alespoň u jedné z nich je doktorand prvním autorem 

3. minimální součet všech prací publikovaných doktorandem musí být 1,0. 

- Prof. Otáhal požádal členy OR o rozšíření kreditové nabídky i z jiných pracovišť. Dosud 

je vypsáno nejvíc kreditů na katedře AB FTVS UK a v Ústavu termomechaniky u prof. 

Maršíka. Ostatní pracoviště zůstávají poněkud stranou a je nutné je aktivněji zapojit do 

výuky biomechaniky. 

-Personální inovace OR Biomechanika bude tématem červnového zasedání. Předpokládá 

se doplňující návrh, který bude předložen rektorovi UK v závěru šk.r. 05//06 s platností 

od šk. r. 06/07. 

2. Akreditace habilitačního řízenía řízení pro jmenování profesorem oboru 

biomechanika: 

Dosavadní akreditace oboru na FTVS UK končí 22. listopadu 2007. Vzhledem k délce 

samotného akreditačního řízení je potřeba začít s přípravami již nyní. OR po diskusi 

doporučuje, aby formuláře žádosti o akreditaci byly zpracovány za všechna zúčastněná 

pracoviště (tj. zaangažované fakulty UK) tak, aby oborová rada mohla usilovat o 

jednotnou akreditaci habilitačního oboru biomechanika na všech potenciálních 

školitelských pracovištích na UK a AVČR. Tzn., že OR aspiruje na řešení, kdy za všechna 

pracoviště UK a AVČR bude odeslána akreditační komisi jedna žádost (případně 

palalernich více žádostí). Toto je v souladu s prognozou nejbližšíhorozvoje biomechaniky 

a jejího podílu v biomedicíně v ČR. Tento trendje patrný z vývoje v posledních letech v 

USA a EU, a podílu interdisciplinárních týmů se spoluúčastí biomechaniků na řešení 

stěžejních témat v biomedicíně. OR tento trend akceptuje, a ve spolupráci s partnerskou 

inženýrskou větví (ČVUT Praha) je v tomto smyslu připravena s předstihem 

připravitalternativní podmínkypro budoucí řešení personální problematiky oboru. 

3. Informace o stavu školitelů a členůOR PDS BM 

Prof. Otáhal informoval o diskrepancích v seznamu školitelů biomechaniky, které 

vyplynuly z inventarizace na podzim 05. Školitelé, kteří opustili školící pracoviště nebo v 

posledních letech nevykazují aktivní odbornou, publikační a grantovou aktivitu, byli ze 

seznamu vyškrtnuti. Zároveň byli kooptováni noví školitelé. Seznam školitelů bude k 

dispozici na www stránkách PDSBM. Současně se OR přiklání k podpoře 

„nového“školitelství způsobem jmenováníad hoc v případech, kdy se jedná o téma 

evidentněperspektivní,je prokázánojeho krytí grantem školitele a kdy potenciální školitel 

splňujevšechny kvalifikační předpoklady PDSBM. Toto opatření bude uplatněné již v 

letošním přijímacímřízení. 

Členství v OR na vlastní žádost ze zdravotních důvodů ukončil Prof. Stingl. Předseda OR 

mu poděkoval za aktivní činnost. V této souvislosti vyzval členy OR k podání návrhů na 

doplnění OR. Návrhy, které by měli akceptovat předpokládaný vývoj biomechaniky (viz 

bod 2 zápisu)je nutné zaslat prof. Otáhalovi (  Otahal@ftvs.cuni.cz">  

Otahal@ftvs.cuni.cz) do konce dubna 2006 spolu se základními údaji o navrhovaném 

členu (tituly, pracoviště, kontakty, odborné zaměření). Předseda OR v tomto smyslu 

osloví VR fakult UK, ČVUT a ústavů AVČR. 
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4. Přijímací řízení 2006 

OR akcentuje požadavek deklarace aktuelní odborné a grantové aktivity potenciálního 

školitele (viz bod 3 zápisu), která bude součástívstupního projektu disertace.OR 

doporučuje svým členům, aby informaci o přijímacím řízení vyhlásili na svém pracovišti a 

umožnili tak širší informovanost odborné veřejnosti o možnostech PDS v biomechanice na 

UK. 

5. Různé 

Na základě nového VŠ zákona můžepostgraduální doktorské studium trvat čtyři roky, 

otázka financování čtvrtého roku studia je předmětem jednání (sdělení RUK). 

OR PDS BM projednala žádost doc. Tichého kvestorovi o vyplacení oměny za úspěšné 

ukončení studia doktorandů Jelínka a Špringrové.OR trvá na svém stanovisku z června a 

října 2005. Důvodem jeukončenípracovního poměru doc. Tichého z s UK a dáleproto, 

žeodborný suport doktorandů již několik roků neodpovídal požadavkům PDSBM UK (viz 

bod 3 tohoto zápisu).OR proto uplatnila již dřívesvoje pravomoce apověřila předsedu OR 

řešením suplování školitelství doc. Tichého u dokončujících doktorandů (Jelínek, 

Špringrová) a dále u dalších doktorandů, kteří mají dizertační práci rozpracovanou.Mgr. 

Jelínek a Mgr. Špringrová předložili po ročních nadstandrtních intensivních konsultacíchse 

specialisty katedry anatomie a biomechaniky FTVS UKdisertační práce, které byly 

bezkonfliktně obhájeny.Mgr. Horáčková a Mgr. Bendová na vlastní žádost požádalio 

změnu školitele. Školitelství přijal Prof. Otáhal s tím, že zajistí grantovou podporu 

dokončovací fáze z prostředkůMPO ČR a GAČR. Zbývajícídoktorandi(MUDR.Pánek, 

Mgr.Soumar) se dosud nevyjádřili. K problému jejich statutu se OR vrátí na příštím 

zasedání v červnu 06.Školicí pracoviště FTVS UKse vyzývá, aby v nejbližší době tyto 

studentypísemně informovalo o současnémstavu školitelstvídoc. Tichého v PDSBM UK v 

rámciOR Biomechanika a požádalo je o přímý, osobní kontakt s OR k vyjasnění s tím 

souvisejících otázek. Současně se tito studenti vyzývají, aby ve výročních zprávách uvedli 

své písemné stanovisko k danému problému. 

V těchto dnech probíhábezprostřední příprava obhajobyMgr. M.Šenka, který v průběhu 

studia odešel na dlouhodobou stáždo Francie naUniversite Claude Bernard Lyon I. 

Školitelství tam převzalProf.Laurance Chéze, H.D.R.Dlouhodobá strážMgr. Šenka je 

předmětem smlouvy o spolupráci mezi FTVS UK a University Claude BernardLyon I. a je 

od počátku mimo kompetence a dosahOR Biomechanika PDSBM UK.OR na požádání 

Universite Claude Bernard Lyon I zajišťuje oponentní posudek práce (Prof. S. Otáhal), a 

dále deleguje na obhajobuspecialisty na mechaniku a topografii pohybového systému 

člověka Doc. M.Sochora, CSc a Doc. M Halounovou, CSc. 

OR Biomechaniky se znovu zabývala problémem finančního zajištění činnosti PDS BM Uk 

a shledala současný stav jako nevyhovující. Pověřuje předsedu OR jednáním v rámci KR 

PDSBM o revizi současné praxe alokovaného finančního suportu RUKpříslušných fakult 

UK. Tento způsobjesystémově neovlivnitelný OR a neodpovídá postavení PDS, které je 

„celouniversitní“ formou vzdělávání. Příslušné OR jsou ze zákona „nad fakultní“ . V 

případě PDSBM je toto postavení zcela zjevné a funguje již řadu let (integruje pracoviště 

UK, AVČR a některá resortní výzkumná pracoviště). OR biomechanikakonstatuje, že bez 

„oborovou radou dosažitelné“přímé finanční rektorátní podpory činnosti OR bude nadále 

velmi problematické zajistit krytí přímých výukovýchnákladů, spojených s plněním 

kreditových požadavků PDS. Tento problém je diskutován již delší dobu. 

 


